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baixant a El Cap que vaig haver de volcar el 
cotxe perqué vaig quedar sense frens, però no 
em vaig fer mal.
Has v ist algun acc ident que t'hagi 
im pactat?

Sí, bastants. L'any passat vaig trobar un 
francés empotrat amb el Toyota i eli mort allé 
amb el cap enganxat al radiador.

I per exemple, aquest any, al París- 
Moscú-Pekin un noi que portava un camió, que 
era molt conegut perqué havia portât un camió 
escombra del París-Dakar durant molts anys, va 
volcar el camió i es va matar. Són accidents que 
impressionen molt.
Ensenya la te lev is ió  les im atges més 
boniques?

Hi ha moites imatges boniques. Me'n recordo d'unes dunes, 
a Libia, que tenen tots els colors. És el rn te ix  que si mirem l'arc 
de Sant Martí, però fet amb sorra i amb dures. És precios.

A vegades la televisió no t'ensenya aqüestes imatges tan 
i  boniques que no han de ser sempre de cotxes, sino que poden ser
1 de paisatges o de natius d'allé. Per exemple a l'oést dé Guinea hi
J ha una tribu que viu com fa mil anys i és precios. I hi ha reserves

naturals precioses.
Les im atges que ens dóna la te lev is ió  són de desert 
sense sorra ni plantes. És realm ent així?

Sí. El bosc comença al centre d'Àfrica. A Costa de Marfil ja 
h¡ comença a haver una vegetado seca, i a partir d'aquí cap al sud 
ja ve l'Àfrica tropical. Llavors ja hi ha vegetado abundant i 
espessa.

A més, cada vegada hi ha més desert, creix a una mitja de 
4.000 Km2 per any.
Has fet totes les competicions que hi ha d'aquest tipus?

Em queda la Transamazónica, que no l'he feta mai. D'América 
no n'he fet cap. D'Àfrica em sembla que les he fet una o dues 
vegades totes, i el Raid d’Austràlia tampoc l'he fet.
I penses fer-les?

Et diré que no. No penso fer-les, però això no voi dir que 
algun dia no ho fad. Per poc que pugui m'he proposât deixar la 
competido perqué m'estimo més agafar-m'ho en pian d'aventura 
que en pian de camera. El París-Dakar és una camera d'aventura, 
i vull agafar només la part d'aventura.
Aqüestes carreres són per gent jove o per gent de més 
edat?

No sé per quina edat estan pensades però la majoria de 
participants són gent bastant gran, gent per sobre dels trenta-cinc 
anys. Aixó és aixi per la part econòmica. Has de disposar d'uns
diners i d'un temps per fer aqüestes carreres, i un noi de 22 anys
potser té el temps però no té els diners.
Quin és el Hoc idoni per trobar esponsor?

A Espanya només n'hi ha dos: Madrid i Barcelona.
Quants equips corren aquest any al París-Dakar?

Aquest any és l'any del desastre, hi ha molt pocs equips. 
Cada any el París-Dakar tenia més o menys uns 400 inscrits, i 
aquest any estem parlant de 115.
L'haver corregut aqüestes aventures et fa pensar que el 
món és petit?

A la que voltes una mica te n'adones de qué encara ho és 
més del que et pensaves. L'any 82, al mig de Teneré, vam trobar

un cotxe parat i resulta que eren uns de Madrid que estaven buscant 
un tipus d'escorpí, i hi anava una noia catalana.
Es perd pes anant a aqüestes curses?

Com més t'h i vas fent, menys pes perds perqué ja 
t'acostumes al ritme. Jo la primera vegada vaig perdre nou kilos. 
Ara cada any en perdo dos o tres, però no tants.
Mengeu tots junts en aqüestes carreres?

De dinar no es dina, però sopem junts. La mateixa 
organització porta el menjar. Però nosaltres ens empörtem unes 
quantes llonganisses, fuets...
Hi ha algun Hoc a Girona on es facin reunions per 
preparar carreres d 'aquestes?

No. Nosaltres som els únics de Girona, i quasi d'Espanya, 
que muntern coses d'aquestes. A Espanya només hi ha un altre 
taller, que és a Barcelona, que pot muntar un equip. Parlem de 
muntar un equip amb un minim de garanties, perqué de muntar-ne 
un ho pot fer tothom.
No has pensât mai explotar els teus conelxements fent 
p e llic u le s  o cenferències?

Nosaltres vivim l'aventura corn un ofid diari. Ho assumim 
corn una rutina i un cop fet no li donem massa importància.

De fet jo envio molta gent a l'Àfrica perqué em truquen i em 
pregunten qué necessiten per anar-hi. D'aquesta gent que fan 
viatges d'aventura, un 80% em venen a veure, però sempre ho faig 
com a favor.
Tu que coneixes la població africana, creus que una 
persona estaría  en perill si hagués d'anar sola en un 
d'aquests paisos?

Això no es pot dir perqué mai se sap, però jo sempre die que 
m'estimo més estar un dia en el desert que un dia qualsevol a la 
Rambla de Baicelona. No són gent violenta.

També s'ha de diferenciar la gent que passa gana de la que 
no en passa. La que no passa gana no em preocupa. Però els que 
passen gana han après els vicis dels europeus, ja són més 
perillosos.
Creus que aquests paisos haurien d'estar més civilitzats?

De fet, Sudàfrica ja està dominada completament per 
alemanys i anglssos, Namibia també, i Kenia tres quarts del mateix.

H¡ ha paisos com Niger o el Txad en qué hi hauriem d'anar 
a portar menjar perqué el desert ha crescut tant que s'han de morir 
de fam, i se'ls hauria de mentalitzar perqué no tinguéssin tants filis.

Però pel que fa a religions i altres qüestions cree que no hi 
hem d'entrar. Per qué els hem de canviar i els hi hem d'enseyar què

El Celrè/13


